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Jak bych popsal/a můj 
vztah k přírodě? Proč ji 

chráním?



Proč je důležité budovat vztah k přírodě a 
chránit ji?

• Proč důležité:
-potřebujeme ke svému životu
-zázemí
-máme jen jednu Zemi
-místo na odpočinek/odreagování
-příroda nemá šanci sama se proti lidem bránit 
(lidé ji ničí)
-

• Proč není důležité:



Jak přivést k lidi k ochraně přírody?
Když je to tak důležité….
-příklad v rodině, ve škole
-ukázat jak to vypadá, když je to špatně (zničené území,…)
-ukázat „krásnou“ přírodu – je škoda o ni přijít
-prezentovat a informovat, proč je příroda potřebná/důležitá
-



- Znalosti o přírodě
- Kontakt s přírodou
- Užitek pro člověka
- Postoje a hodnoty vzorů
- Informace jak chránit, dostupnost opatření
- Obava z environmentálních problémů a dopady na člověka
- Finanční výhoda

Jak vzbudit zájem o přírodu a životní prostředí 
a jejich ochranu? 

Předvádějící
Poznámky prezentace
Lidé budou chránit životní prostředí, až se situace zhoršíVztah české veřejnosti k přírodě a životnímu prostředí | FSS: Prohlížení formátu E-kniha (PDF) (muni.cz)



Příroda zajímá 80 procent veřejnosti, životní 
prostředí 68 procent. Oproti tomu například 
bulvární témata zajímají jen zhruba 20 
procent lidí. "Vysvětlujeme si to tak, že 
téma přírody je hodně inkluzivní, každý si v 
něm najde něco," řekl jeden z autorů studie 
Jan Krajhanzl. Naopak zájem podílet se 
aktivně na ochraně přírody a prostředí je 
výrazně nižší. Většina lidí (91 procent) třídí 
odpady, 81 procent šetří vodou, ale 
například jen 16 procent lidí by bylo 
ochotno platit kvůli přírodě vyšší daně a 
jen 28 procent by bylo ochotno snížit svou 
životní úroveň. Velmi nízká je občanská 
angažovanost v ochraně prostředí.

Český rozhlas, 2018



Příklady organizací zabývající se environmentální výchovou 
www.lipka.cz (kroužky, tábory, programy,…)
www.rezekvitek.cz (podklady, výukové materiály, udržování chráněných 
území,..)
  brontosaurus.cz (pořádání dobrovolnických akcí,…)
www.veronica.cz (výzkumná a vzdělávací činnost pro veřejnost,…)
arnika.org/ (poradenství, analýzy,…)
…různá ekologická místní centra

       .cz (tým nezávislých analytiků a expertů, který usiluje o 
to, aby diskuze v naší zemi o klimatických změnách byla věcná, 
kultivovaná a založená na vědeckých poznatcích a ověřených datech

http://www.lipka.cz/
http://www.rezekvitek.cz/
https://brontosaurus.cz/
http://www.veronica.cz/
https://arnika.org/


Aktivita – kauzy:
Kůrovci na Šumavě Po orkánu Kyrill v roce 2008, který se prohnal Šumavou, zůstalo v tamních lesních porostech asi 217 000 padlých stromů bez zpracování. 
V dalších letech byly tyto stromy napadeny kůrovcem, který se dál šířil velkou rychlostí a napadal i živé stromy, které následkem toho usychaly. Správa 
národního parku proto začala s těžbou stromů v některých lokalitách, aby šíření kůrovce zastavila. V létě 2011 se pár desítek ekologických aktivistů 
spojovaných s hnutím DUHA rozhodlo k radikálnímu protestu proti těžbě ve sporných (dle aktivistů bezzásahových, dle správy NP k těžbě povolených) územích 
blokádou kácení. Došlo i k poutání se ke stromům řetězy. Ačkoliv podle ekologických aktivistů kůrovcová kalamita vždy po třech letech odezní, podle ředitele 
šumavské rezervace Jiřího Mánka se v dalších letech zastavila jen díky tomu, že se v zónách, kde se smí kácet, porážely stromy. Aktivisté dále podali stížnost k 
Nejvyššímu kontrolnímu úřadu na to, že jsou káceny i zdravé stromy. Tvrdili, že vedení šumavského národního parku pod záminkou boje proti kůrovci 
nehospodárně utrácí veřejné peníze.

Boj za klima lepidlem Aktivisté z hnutí Extinction Rebellion v sobotu 12.10.2020 zablokovali provoz v centru Prahy u Národního muzea. Několik desítek lidí si 
lehlo na přechod pro chodce. Blokáda je součástí akce Velká rebelie za život. Někteří aktivisté se k silnici přilepili a policisté je museli odlepovat pomocí ředidla. 
Aktivisté se dopustili přestupku neuposlechnutí výzvy policistů a přestupku proti pravidlům silničního provozu.  „Jsme nenásilní, ale rozhodně nechceme 
vyvolávat pasivismus, ten už si nemůžeme dovolit. Požadujeme konec doby uhelné do roku 2025, protože Pařížská dohoda není dostačující,“ uvedl Vrba. 
Pařížská dohoda v rámci Rámcové úmluvy OSN počítá s globálním omezením skleníkových plynů do roku 2020.  3.5.2021 v Mladé Boleslavi Ekologická 
aktivistka se rozhodla přilepit ruku vteřinovým lepidlem k silnici v ulici U Stadionu v centru těsně před kruhovým objezdem. Svůj čin odůvodnila zděšením nad 
ignorováním klimatické krize. „Výzkumy říkají, že občanská neposlušnost je jediný nástroj, kterým můžeme dosáhnout nějaké změny nejefektivněji,“ 
vysvětlila aktivistka na Facebooku.  „Klimatická krize se týká každého jednoho člověka na planetě a ovlivní budoucnost každého z nás. Bojím se všech následků 
a bojím se toho, že lidi budou trpět. A nejen lidi, ale i celá planeta. Už teď se hroutí ekosystémy a bude to ještě horší, nebudeme mít co pít, nebudeme mít co jíst 
a je potřeba na to upozorňovat. Tohle je jeden ze způsobů, kterým se to dá udělat,“ uvedlo podle hnutí Extinction Rebbelion Mladá Boleslav policistům aktivistka.

Kniha: Klima je příležitost 28. března vyšla kniha předního českého odborníka na environmentální vzdělávání a ředitele vzdělávacího centra TEREZA Petra 
Daniše s názvem Klima je příležitost – opravdová řešení pro naši budoucnost na Zemi. Kniha je určena učitelům, studentům, rodičům, odborné i laické 
veřejnosti, ale i politikům, zemědělcům nebo úředníkům a také každému, kdo se chce snadno zorientovat v komplikovaném tématu klimatické krize. Kniha 
obsahuje: kapitoly o dopravě, jídle, průmyslu i ochraně přírody, inspirativní příběhy , měny, vyvrácené mýty, tipy a návody, jak využít změnu klimatu jako naši 
největší příležitost. 

Kniha shrnuje nejdůležitější fakta a nabízí možná a dosažitelná řešení v oblasti klimatické změny. Petr Daniš klimatickou změnu nevnímá jen jako hrozbu, ale 
především jako jedinečnou příležitost ke změně – sepsal návod pro každého, kdo se snaží porozumět klimatické krizi a tomu, jak se s ní může vypořádat každý 
sám i my všichni. 

Kniha nemluví o přirozených změnách klimatu, bere jako fakt, že na současném stavu má nemalý podíl člověk a čtenáři přináší ucelený přehled možných 
řešení. Přináší fakta a názor člověka, který se tématu věnuje roky a má o něm ucelený a aktuální přehled. Kniha je tištěná na recyklovaném papíře, nabušená 
drobným textem. Barevné jsou pouze úvodní stránky kapitol.



Aktivita – kauzy:

S jednáním aktérů/a kauzy se ztotožňujeme

(zaškrtněte a doplňte hlavní argument, proč jste zaujali takovýto postoj):

Takovéto jední nám přijde účinné 

(zaškrtněte a doplňte hlavní argument, proč jste zaujali takovýto postoj):

Ano Ano

Ano, ale Ano, ale

Ne, ale Ne, ale

Ne Ne



Pokusme se zanechat tento svět o trochu lepším, 
než jaký byl, když jsme na něj přišli.

(Robert Baden-Powell, zakladatel skautingu, v dopise skautům na rozloučenou)

Eliška Sychrová, 2023
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